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شناسایی ۱۰۵ بیمار جدید کرونا در کشور
بنابر اعلام وزارت بهداشــت، در یک شبانه روز ۱۰۵ بیمار کووید- ۱۹ در کشور 
شناســایی شدند و متاسفانه ســه بیمار نیز به دلیل این بیماری جان خود را از 
دســت دادند.به گزارش ایســنا، از روز ۴ بهمن ماه تا روز ۵ بهمن ماه ۱۴۰۱ و 
بر اساس معیارهای قطعی تشــخیصی، ۱۰۵ بیمار جدید مبتلا به کووید -۱۹ 
در کشــور شناسایی و ۲۹ نفر از آنها بستری شدند.مجموع بیماران کووید -۱۹ 
در کشــور به ۷ میلیون و ۵۶۳ هزار و ۷۲۸ نفر رسید.متاســفانه در طول ۲۴ 
ســاعت، ۳ نفر از بیماران کووید -۱۹ در کشــور جان خود را از دست دادند و 
مجموع جان باختگان این بیماری، به ۱۴۴ هزار و ۷۴۴ نفر رسید.خوشــبختانه 
تــا روز ۵ بهمن ماه ۷ میلیون و ۳۳۷ هــزار و ۲۰۵ نفر از بیماران، بهبود یافته 
و یا از بیمارســتان ها ترخیص شده اند.۲۲۱ نفر از بیماران مبتلا به کووید -۱۹ 
در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتان ها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز ۵ 
بهمــن ماه ۵۴ میلیون و ۹۷۳ هزار و ۸۳۵ آزمایش تشــخیص کووید -۱۹ در 
کشــور انجام شده است.همچنین تا روز ۵ بهمن ماه ۶۵ میلیون و ۱۸۷ هزار و 
۳۶۷ نفــر دوز اول، ۵۸ میلیــون و ۵۸۲ هزار و ۶۲۷ نفر دوز دوم و ۳۱ میلیون 
و ۵۸۹ هزار و ۲۵۵ نفر، دوز ســوم و بالاتر واکســن کرونا را تزریق کرده اند و 
مجموع واکســن های تزریق شده در کشور به ۱۵۵ میلیون و ۳۵۹ هزار و ۲۴۹ 
دوز رسید. در شبانه روز گذشته ۶ هزار و ۹۵۹ دوز واکسن کرونا در کشور تزریق 
شــده است.در حال حاضر هیچ شهرستانی در وضعیت قرمز کرونا نیست، شش 
شهرستان در وضعیت نارنجی، ۱۲۲ شهرستان در وضعیت زرد و ۳۲۰ شهرستان 

در وضعیت آبی قرار دارند.

شناسایی و تجهیز ۱۶ تقاطع پایتخت
 به سیستم آلارم صوتی برای نابینایان

مدیر مرکز کنترل ترافیک تهران از مناســب ســازی چراغ هــای راهنمایی و 
رانندگی پایتخت برای نابینایان خبر داد و گفت: ۱۶ تقاطع پایتخت به سیستم 
آلارم صوتی برای نابینایان تجهیز شــده اســت.حمید بــرادران در گفت وگو با 
ایســنا، درباره مناسب ســازی چراغ های راهنمایی و رانندگی با تاکید بر اینکه 
طرح اطلاع رســانی چراغ های راهنمایی و رانندگی برای نابینایان تحت عنوان 
آلارم صوتی در برخی از چراغ ها اعمال شــده اســت، تصریح کرد: با همکاری 
انجمن نابینایان، بهزیســتی و معاونت شهرسازی در قالب طرح بهسازی معابر 
برای عبور ایمن نابینایان، ۱۶ تقاطع نابینایان را با انجمن نابینایان و بهزیستی 
شناسایی کردیم که این تقاطع ها به سیستم آلارم صوتی مجهز شدند.مدیر مرکز 
کنترل ترافیک شهرداری تهران اضافه کرد: سیستم چراغ راهنمایی و رانندگی 
به آلارم صوتی مجهز شــده که این آلارم دائم الاجرا اســت، یعنی هنگام ثبت 
شدن چراغ آلارم پخش می شود و تا نزدیک شدن به زمان پایان سرعت پخش 
آلارم بیشــتر می شود و این برای نابینایان تکرار می شود.برادران اضافه کرد: در 
حال برنامه  ریزی هستیم تا تعداد تقاطع های مناسب سازی شده برای نابینایان 

افزایش یابد.

اولتیماتوم به مالکان ساختمان های ناایمن
رئیس کمیته ایمنی و مدیریت بحران شــورای اســلامی شــهر تهران گفت: 
انتشار لیست ســاختمان های ناایمن شهر تهران در دستور کار است.به گزارش 
باشــگاه خبرنگاران جوان، مهدی بابایی با اشــاره به برگزاری جلسه با مالکان 
ساختمان های ناایمن با حضور دکتر حسن زاده معاون دادستان تهران و رئیس 
ســازمان آتش نشــانی و خدمات ایمنی شــهر تهران، اظهار کرد: این جلسه با 
حضور شهرداران مناطق و مالکان ۶۲ ساختمان ناایمن، برگزار و اخطار لازم به 
مالکان ارائه شــد.وی تاکید کرد: با ارائه این ۶۲ اخطار می توان گفت به تمامی 
۱۱۹ ســاختمان ناایمن و بحرانی شــهر تهران اخطار جدی در حضور معاون 
محترم دادســتان ارائه شده اســت.با بیان اینکه جامعه و شهروندان دیگر توان 
تکرار حوادثی مشابه پلاسکو، سینا اطهر و متروپل را ندارند، تاکید کرد: در این 
جلسه اخطار جدی به مالکان صادر و مقرر شد نسبت به ارایه نقشه ایمن سازی 
و انعقاد قرارداد ایمن ســازی، تا پایان ســال اقدام کنند.بابایی با بیان اینکه این 
جلسه با حضور شهرداران ۱۷ منطقه شهر تهران برگزار شده است، تاکید کرد: 
جلســه کمیته ایمنی به صورت هفتگی، هر هفته در یک منطقه تهران برگزار 
می شود و شهرداران ملزم به تهیه لیست ساختمان های ناایمن و انجام اقدامات 
عملی در خصوص الزام مالکان به ایمن ســازی هستند.بابایی ادامه داد: انتشار 
لیست ساختمان های ناایمن شهر تهران در دستور کار است، اما ساختمان هایی 
که نســبت به ایمن ســازی اقدام عملی را آغاز کنند، اســامی آن ها در لیست 
اعلام نمی شود.بابایی با تاکید بر کاهش تعداد ساختمان های ناایمن و بحرانی از 
۱۲۹ ســاختمان به ۱۱۹ ساختمان، یادآور شد: ایمن سازی جدی گرفته شده 
و مصمم هستیم تا پایان این دوره در آمار ساختمان های ناایمن و بحرانی شهر 
تهران کاهش محسوس را داشته باشیم.بابایی ایمن سازی ساختمان های ناایمن 
و بحرانــی دولتی را از اولویت های این کمیته عنوان و اظهار داشــت: بخشــی 
از ســاختمان های ناایمن در مالکیت دولت و شــهرداری اســت که در اولویت 

ایمن سازی هستند و ساختمان های شخصی در اولین بعدی قرار دارند.

تداوم بارش باران در ۶ استان
سازمان هواشناسی نسبت به فعالیت سامانه بارشی و بارش برف و وباران و وزش 
باد و رعد و برق، احتمال آبگرفتگی معابرو احتمال خسارت به صنعت کشاورزی 
هشدار داد.به گزارش ایسنا، ســازمان هواشناسی کشور با صدور هشدار سطح 
زرد از ادامه فعالیت ســامانه بارشــی، بارش باران، گاهی رعدوبرق و وزش باد و 
رخداد مه، در ارتفاعات و مناطق سردســیر بارش برف از امروز تا شنبه ) ۶ تا ۸ 
بهمن( خبر داد.این شــرایط جوی امروز در نیمه  غربی کرمان، جمعه در شرق 
و جنوب فارس، هرمزگان، کرمان، نیمه جنوبی یزد، خراســان جنوبی و شنبه 
در شــمال کرمان، نیمه شمالی سیستان و بلوچستان پیش بینی می شود.در اثر 
این مخاطره کاهش دید، لغزندگــی جاده ها، احتمال اختلال در تردد، احتمال 
آبگرفتگی معابر، جاری شدن روان آب در مسیل ها، احتمال خسارت به صنعت 
کشــاورزی و احتمال افت فشــار گاز و قطعی برق پیش بینی می شود.سازمان 
هواشناســی برای جلوگیری از آسیب ها و مخاطرات ناشی از این مخاطره جوی 
احتیاط در ســفرها، به همراه داشتن تجهیزات کافی هنگام مسافرت با خودرو، 
اتخاذ تمهیدات لازم در صنعت کشاورزی برای جلوگیری از خسارات، احتیاط در 
فعالیت های کوهنوردی، آمادگی دستگاه های اجرایی و امدادی، لایروبی کانال ها 
و آب روها و مدیریت در مصرف منابع انرژی به ویژه گاز و برق را توصیه می کند.

این شرایط جوی روز شنبه در نواحی ساحلی و دور از ساحل شمالی و مرکزی 
و شرقی خلیج فارس، در استان های بوشهر و هرمزگان و دریای عمان، یکشنبه 
در نواحی ســاحلی و دور از ساحل مرکزی و شرقی خلیج فارس، در استان های 

بوشهر و هرمزگان پیش بینی می شود.

ماندگاری هوای سرد و آلودگی در تهران
بر اســاس اعلام اداره کل هواشناسی اســتان تهران وضعیت جوی این استان 
ماندگاری هوای سرد و تداوم آلودگی هوا همچنین احتمال بارش های پراکنده 
برف پیش بینی می شود.به گزارش ایسنا، با بررسی نقشه های هواشناسی، تصاویر 
ماهواره ای و خروجی مدل هــای پیش یابی عددی طی چند روز آینده به دلیل 
اســتمرار پایداری نسبی جو، عدم وزش باد قابل ملاحظه، ماندگاری هوای سرد 
در مناطق پرتردد شهری پرجمعیت و صنعتی استان، ادامه انباشت آلاینده های 
جوی و کاهش کیفیت هوا پیش بینی می شود.طی این مدت با عبور امواج کوتاه 
تراز میانی جو از روی اســتان افزایش ابرناکی و در ارتفاعات احتمال بارش های 
پراکنده برف دور از انتظار نخواهد بود.از روز شــنبه هفته آینده )۸ بهمن( روند 

افزایش نسبی دما در سطح استان پیش بینی می شود.

نام گذاری ۴ معبر شهری تهران 
به نام شهدای زن

بیستمین جلسه کمیســیون نام گذاری و تغییر نام معابر و اماکن عمومی شهر 
تهران برگزار شــد.به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شورای اسلامی شهر تهران، 
بیستمین جلسه کمیســیون نامگذاری و تغییر نام معابر و اماکن عمومی شهر 
تهران به منظور بررســی ۲۸ پیشنهاد جدید دبیرخانه این کمیسیون به منظور 
تغییر نام معابر تشــکیل شد.در این جلسه تغییر نام ۴ معبر به نام شهدای زن، 
۱۷ معبر به نام شــهدای دوران دفاع مقدس، یک معبــر به نام یکی از مادران 
شهدا، معبری به نام یکی از اساتید زبان شناسی و یک معبر دیگر به اسم یکی 
از اســاتید فیلمنامه نویســی ایران و همچنین یک معبر به نام یکی از پزشکان 
سرشناس کشور به تصویب رسید. همچنین  چهار مورد از پیشنهادات ارائه شده 
جهت بررسی بیشتر به دبیرخانه کمیسیون نامگذاری و تغییر نام معابر و اماکن 

عمومی ارجاع داده شد.

اخبار کوتاه
معاون وزیر بهداشت تشریح کرد

ملاک پرداختی ها به پرستاران در بودجه ۱۴۰۲ 
چالشپرستارانبا۲سازمانبیمهگر

چالش بهزیستی برای نگهداری و درمان ترنس های معتاد متجاهر

معاون برنامه ریزی و توسعه منابع وزارت آموزش وپرورش:

آموزش و پرروش را یک ماه تعطیل کردند، اما قانون هوای پاک اجرا نشد

معاون پرســتاری وزارت بهداشــت با تاکید بر اینکه رقم 
پیشــنهادی لایحه بودجه ۱۴۰۲ برای قانون تعرفه گذاری 
خدمات پرستاری معیار پرداختی به آنها نیست، در این باره 
توضیح داد: با ورود تعرفه گذاری خدمات پرستاری به سرانه 
ســلامت،  دیگر حداقل و حداکثری برای بودجه آن وجود 
ندارد و بر اساس میزان خدماتی که پرستاران ارائه می دهند 
و آن خدمت در سامانه های بیمارستانی ثبت می شود، بیمه 
مکلف به پرداخت است.دکتر عباس عبادی در گفت وگو با 
ایسنا، درباره بودجه پیشنهادی۴۸۰۰ میلیارد تومانی برای 
اجرای قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری در لایحه بودجه 
۱۴۰۲، گفت: به دنبال پیگیری های صورت گرفته از سوی 
وزارت بهداشت، خوشــبختانه در لایحه بودجه پیشنهادی 
سال آتی، تعرفه خدمات پرستاری طبق بند »ی« ماده ۱۷ 
در سرانه سلامت قرار گرفته است که به دنبال این موضوع 
بیمه ها صراحتا مکلف می شوند محل پرداختی از این قانون 

را از سرانه سلامت قائل شوند.
وی افزود: با ورود تعرفه گذاری خدمات پرســتاری به سرانه 
ســلامت،  دیگر حداقل و حداکثری برای بودجه آن وجود 
ندارد و بر اســاس میــزان خدماتی که همکاران پرســتار 
ارائه می دهند و آن خدمت در ســامانه های بیمارســتانی 
ثبت می شــود، بیمه مکلف به پرداخت است. بر این اساس 
حتــی اگر مبلغی که اکنون )۴۸۰۰ میلیارد تومان( به نظر 
ما اشــتباها در بخشــی از جدول لایحه بودجه آمده است، 
ثابت بماند اما، با ورود قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری 
به ســرانه ســلامت دیگر حدی برای پرداخت وجود ندارد 
و بســته به میزان عملکرد، پرســتار از این محل دریافتی 
خواهد داشــت.عبادی اظهار کرد: بر اساس پیگیری هایی 
که از همکاران ســازمان برنامه و بودجه داشــته ایم از این 
امر آگاه شــدیم و نیازی نیست در این بخش نگرانی وجود 
داشته باشد. نکته دیگر این است که اگر قرار باشد افزایشی 
داشته باشیم معمولا در ضریب ریالی کارشناسان پروانه دار 
یا تغییری که در ارزش نســبی خدمات با تصویب شورای 

عالی بیمه صورت می گیرد، انجام می شود.
 بنابراین فعلا می توان عددی که در لایحه بودجه آمده است 
) ۴۸۰۰ میلیــارد تومان( را نادیــده گرفت البته همه اینها 
منوط به این اســت که فرایند اداری ثبت بودجه به اتمام 
برسد.او در پاسخ به سوالی درباره چرایی درج بودجه ۴۸۰۰ 
میلیارد تومانی در جداول لایحه بودجه ۱۴۰۲ در شرایطی 
که قرار نیست سقف و کفی برای پرداخت ها در نظر گرفته 
شــود و همه چیز وابســته به میزان خدمات ارائه شده از 
سوی پرســتاران است، توضیح داد: ما هم در مواجهه اولیه 
با عدد ذکر شده شوکه شــدیم، اما با پیگیری های صورت 
گرفته از کارشناسان مربوطه معاونت توسعه وزارت بهداشت 
و ســازمان برنامه  و بودجه مشخص شــد که این رقم باید 
نادیده گرفته شــود زیرا گام مهم این بود که این خدمات 

وارد سرانه سلامت شود.
او با تاکید بر لزوم تقویت سیستم ثبت خدمات بیمارستانی 
)HISها(، اظهار کرد: اگر ثبت خدمتی صورت نگیرد بیمه ها 
هم پرداختی نخواهند داشــت که مشکل فعلی ما در سال 
جــاری مربوط به همین بخش و ضعف ما در ثبت خدمات 
است که ان شــاءالله هرچه به پایان سال نزدیک می شویم 
سیســتم ها توسعه یافته و این مشکل کمتر شود و مدیران 
بیمارســتانی و مدیران پرستاری در ثبت خدمت پرستاران 
دقت کافی داشــته باشــند.وی درباره چالش هایی که در 
زمینه ثبت خدمات در سامانه های بیمارستانی وجود دارد، 
تصریح کرد: گام اول این بود که دستورالعمل رسیدگی به 
اسناد بیمارستانی نگاشته شود که این کار در تیرماه امسال 
انجام شــد. دستورالعمل رسیدگی به اسناد، کد هر خدمت 
را در سیستم رایانه ای بیمارستان ها )HIS( تعریف می کند؛ 
بنابراین برای هر بیماری که بستری می شود و هر خدمتی 
که دریافت می کند بر اساس سامانه های طراحی شده ثبت 
خدمت انجام می شــود.وی افزود: ما دو دســته بیمارستان 
در کشور داریم؛ بیمارستان های وابسته به وزارت بهداشت 
تحت عنوان بیمارســتان های دانشــگاهی که از این بابت 
دغدغه زیادی نداریم چون در زیرساخت این بیمارستان ها، 

وزارت بهداشت تسلط کافی دارد. 
بیشــتر نگرانی مــا مورد دســته دوم و بیمارســتان های 
غیردانشگاهی که شامل خصوصی، ملکی تامین  اجتماعی، 
نیروهای مســلح و خیریه ها اســت؛ هرچند در دوره های 
آموزشــی که برای مدیران بیمارســتانی برگزار کردیم بر 

این موضوع تاکید شده است و دستورالعمل ها هم برایشان 
فرستاده شده است.

معاون پرســتاری وزارت بهداشــت، ادامه داد: چون هیات 
دولت در اردیبهشــت ماه بر موضوع نگارش دســتورالعمل 
رسیدگی به اســناد بیمارستانی تاکید کرد و تا زمان اتمام 
کار به تیرماه رســیدیم، چهار ماه ابتدایی سال جاری ثبت 
خدمتی نداشــتیم و بر اســاس تفاهم نامه ای که با بیمه ها 
داشتیم مقرر شد ثبت خدماتی که در شهریور، مهر و آبان 
صورت گرفته است به شکل میانگین به ۴ ماه ابتدایی سال 
هم که ثبت ناقصی از خدمات داشتیم، تسری پیدا کند. در 
مجموع همکاران پرستار متضرر نخواهند شد چون میانگین 
خدمات برایشان لحاظ می شود و بر این اساس پرداخت به 

آنها صورت می گیرد.
وی در خصوص وضعیت پرداختی ها به پرســتاران از محل 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری تاکنون، گفت: آبان ماه سال 
جاری اولین پرداختی ها انجام شد. مجموعه پرداختی ها از 
سازمان برنامه و بودجه به وزارت بهداشت تقریبا ۱.۲ هزار 
میلیــارد تومان بود و ۴۰۰ میلیارد تومان هم به ســازمان 
تامیــن اجتماعی پرداخت شــد. ســازمان برنامه و بودجه 
تاکنون ســه نوبت پرداختی به ســازمان های بیمه گر پایه 
)تامین اجتماعی، بیمه ســلامت، نیروهای مسلح( داشته 
است و مجموعا تا اول بهمن  ماه سال جاری حدود ۲.۵ هزار 
میلیارد تومان به بیمه ها پرداخت شــده است.او با اشاره به 
اینکه بر اساس دستورالعمل بازتوزیع، بیمارستان ها مکلف 
هستند پرداختی خود را ادامه دهند، بیان کرد: در نوبت اول 

چون فرصت زمانی محدودی داشتیم به شکل علی الحساب 
با درنظر گرفتن میانگین دریافتی هر فرد در ســه ماه قبل 
از آن ضرب در ضریبی خاص، به پرســتاران پرداختی هایی 
داشتیم اما، در نوبت های بعدی مبتنی بر عملکرد پرستاران 
در حال پرداخت هستیم. امیدواریم با مدل جدید پرداخت 
که مبتنی بر عملکرد پرســتاران اســت برخی نارضایتی ها 
برطرف شــود.وی افزود: زمان پرداخت ها از دانشگاهی به 
دانشگاهی دیگر متفاوت است. پرستاران برخی دانشگاه ها 
تا پایان شــهریور ماه کارانه های خود را دریافت کردند اما 
برخی پرســتاران دیگر ممکن است بدهی قدیمی از سال 

قبل هم داشته باشند.
عبادی در پاســخ به ســوالی درباره تکلیف محاسبه مبالغ 
تعرفه گــذاری خدمات پرســتاری که قرار بــود از اول دی 
ماه ۱۴۰۰ در نظر گرفته شــود، توضیح داد: ســازمان های 
بیمه گر تعهدی در نهاد ریاست جمهوری در حضور معاونت 
اجرایی به وزارت بهداشــت دادند که باید در رابطه با ســه 
ماهه پایانی ســال قبل هم پرداختی داشــته باشند. البته 
این کار  هنوز انجام نشــده اســت و فعــلا به عنوان طلب 
همکاران پرستار شناخته می شــود. از آنجایی که اقدامات 
اجرایــی تعرفه گذاری خدمات، آن زمان نهایی نشــده بود 
برای پرداخت آن بخش هم باید به شکل میانگین دریافتی 
اقدام کننــد.او درخصوص پرداختی های ســازمان تامین 
اجتماعی به پرســتاران، تصریح کرد: پرســتاران مجموعه 
وزارت بهداشــت که ۷۰ درصد جمعیت پرستاران را شامل 
می شــوند از محل تعرفه گذاری خدمات دریافتی داشته اند 
اما بر اســاس گزارشات واصله، پرســتاران تامین اجتماعی 
هنوز هیچ دریافتی بابت تعرفه گذاری خدمات پرستاری با 
شــکل جدید نداشــتند و در نیروهای مسلح هم به شکل 
بسیار محدود پرداختی هایی انجام شده است.وی افزود: بالغ 
بر ۵۰ درصد بودجه تعرفه گذاری خدمات پرســتاری توزیع 
شــده است و ســازمان  تامین اجتماعی، نیروهای مسلح و 
بخش خصوصــی باید خود را مقید به اجرای قانون بدانند؛ 
بودجه کاملا نشان دار است ولی اینکه خود را مقید به اجرای 
قانون نمی دانند چون به لحاظ ساختاری زیرمجموعه وزارت 
بهداشــت نیستند باید سازمان های ناظر مانند بازرسی کل 

کشور به این امر ورود کنند.
معاون پرســتاری وزارت بهداشت در پایان با تاکید بر لزوم 
توســعه مراکز مراقبت در منزل، اظهار کرد: آیین نامه این 
موضوع هم اخیرا بازنگری و نهایی شــده است و ان شاءالله 
منتظر ابلاغ وزیر بهداشت هستیم تا فضا برای ارائه خدمت 
بیشــتر پرستاران فراهم شود و مردم هم می توانند خدمات 
با کیفیت و ارزان تری خارج از بیمارســتان دریافت کنند. 
تعرفه های خدمات مراقبت در منزل مشــخص اســت اما 
مشــکل ما این اســت که بیمه ها این خدمات را پوشــش 

نمی دهند و پیگیر رفع آن و اقناع بیمه ها هستیم.

معاون پیشگیری و درمان اعتیاد مرکز توسعه پیشگیری و 
درمان اعتیاد سازمان بهزیستی کشور درخصوص نگهداری 
ترنس های معتاد متجاهر اظهــار کرد: تاکنون درباره نحوه 
پذیرش و نوع رفتــار با این افراد دچار چالش بوده ایم، زیرا 
باید وضعیــت هر یک از انواع ترنســها باتوجه به وضعیت 
جراحی و نوع نگهداری آنها مورد بررســی قرار گیرد. براین 
اســاس قرار است طرحی به صورت پایلوت درباره وضعیت 
نگهداری و مدت درمان این افراد در تهران طراحی شــود.
به گزارش ایسنا، چندی پیش درخصوص وضعیت یکی از 
ترنس های معتاد متجاهر بی خانمان که به دلیل بلاتکلیفی 
هویت جســمی اش نه به گرمخانه راهش می دهند و نه به 
سرپناه شبانه )شلتر(، گزارشی منتشر شد که در این راستا 
فرهاد اقطار، معاون پیشگیری و درمان اعتیاد مرکز توسعه 
پیشــگیری و درمان اعتیاد سازمان بهزیستی کشور درباره 
نحوه درمان و پذیرش ترنس ها در مراکز ماده ۱۶ به ایســنا 
می گویــد: تاکنون درباره نحوه پذیــرش و نوع رفتار با این 
افراد دچار چالش بوده ایم، زیرا باید وضعیت هر یک از انواع 
ترنسها باتوجه به وضعیت جراحی و نوع نگهداری آنها مورد 

بررسی قرار گیرد. 

در همین راستا چند روز گذشته جلسه ای در سطح کلان با 
استان هایی که تعداد این افراد در آنجا بیشتر است برگزار و 
سعی شد طرحی به صورت پایلوت درباره وضعیت نگهداری 
و مــدت درمان این افراد در تهران طراحی شــود و پس از 
توافق با ستاد مبارزه با مواد مخدر این طرح راه اندازی شود.

وی در پاسخ به این سوال که در حال حاضر نحوه نگهداری 
و پذیرش ترنس های معتاد متجاهر در مراکز ماده ۱۶ به چه 
صورت انجام می شــود؟ اظهار می کند: افراد دارای اختلال 
هویت جنسیتی به سیستم ما ارجاع و از ما کمک خواسته 
می شــود تا این افراد را در باشــگاه های طراحی شده برای 
ترنسها یا شلترهای مخصوص این مراکز نگهداری کنیم که 
طبیعتــا حجم این کار زیاد اســت و ما در این زمینه دچار 
مشکلات زیادی هســتیم.اقطار در پاسخ به سوال دیگری 
درخصوص تعداد ترنس هــای معتاد متجاهر بیان می کند: 
آمار تفکیکــی در این زمینه وجود ندارد.سرپرســت دفتر 
امور آســیب دیدگان اجتماعی ســازمان بهزیستی کشور 
درخصــوص نگهــداری ترنس های بی خانمــان نیز اظهار 
کرد: ســازمان بهزیســتی مرکزی برای نگهــداری از افراد 
دارای اختلال هویت جنســیتی ندارد، اما باتوجه به اینکه 

در قانــون، حمایت های روانی و اجتماعــی از این افراد به 
بهزیستی سپرده شده است، ما تنها در راستای حمایت های 
اجتماعی از آنها فعالیت می کنیم.اما از آنجایی که سازمان 
بهزیســتی متولی ارائه خدمات روانــی و اجتماعی به افراد 
دارای اختلال هویت جنسیتی است، محمدرضا حیدرهایی 
درباره حمایت های اجتماعی این ســازمان از این ترنس ها، 
به ایسنا می گوید: سازمان بهزیستی مرکزی برای نگهداری 
از افراد دارای اختلال هویت جنســیتی ندارد و باتوجه به 
اینکه در قانون، حمایت های روانی و اجتماعی از این افراد به 
بهزیستی سپرده شده است، ما تنها در راستای حمایت های 
اجتماعــی از این افراد فعالیت می کنیــم.وی می افزاید: در 
صورتی که افراد دارای اختلال هویت جنسیتی به سازمان 
بهزیســتی مراجعه کنند و سازمان نیز اختلال و نیازمندی 
این افراد به حمایت های اجتماعی همچون ودیعه مسکن، 
پرداخت وام خوداشتغالی و... را بررسی و تایید کند، قطعا به 

این افراد کمک خواهد کرد.
البته سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان 
بهزیســتی کشــور این را هم می گوید که هرچند موضوع 
جراحی افــراد دارای اختلال هویت جنســیتی به وزارت 

بهداشت واگذار شــده و بهزیستی در این زمینه وظیفه ای 
ندارد، اما در صورتی که فرد نیازمند باشد و پزشکی قانونی 
الــزام جراحی فــرد را تایید کرده باشــد، در برخی موارد 
خاص ســازمان بهزیســتی در زمینه جراحی به این افراد 
کمک می کند.حیدرهایــی درخصوص نحوه برخورداری از 
این حمایت ها اظهار می کند: افراد یادشــده اگر به سازمان 
بهزیســتی مراجعه کنند بررسی می شوند و در صورتی که 
شــرایط دریافت حمایت های اجتماعی را داشــته باشند 
حمایت هــای لازم از آنهــا انجام می شــود. ایــن افراد به 
نزدیک تریــن مرکز مداخله در بحران یا بهزیســتی محل 
مربوطــه یا اورژانس اجتماعی مراجعه کنند از آنها حمایت 

خواهد شد.
وی در پاســخ به ســوالی درخصوص وضعیت ترنس های 
بی خانمان و همچنین بلاتکلیفی هویت جســمی برخی از 
این افراد و به دنبال آن مشــکل در پذیرش  در گرمخانه ها 
توضیح می دهد: باید بررســی شــود که آیا واقعا تشخیص 
ترنس برای آنها انجام شده است یا خیر؟ برای برخی از این 
افراد هنوز روانشناس یا روانپزشک معتمد تشخیص اختلال 

هویت جنسی را نداده است.

موج اعلام تعطیلی مدارس همزمان با تشدید آلودگی هوای 
تهران از نهم آذرماه آغاز شــد و دامنــه آن به اول بهمن ماه 
رســید. در بازه زمانی حدودا دوماهه اخیر، مدارس پایتخت 
در بسیاری از روزها تعطیل و یا به عبارت دیگر غیرحضوری 
شدند و آموزش در شبکه شاد ادامه پیدا کرد. با افزایش برودت 
هوا، بارش برف و یخبندان و مشــکلات ناشی از گازرسانی به 
برخی مناطق، شاهد اعلام تعطیلی هایی در دیگر استان های 
کشور نیز بودیم.به گزارش ایسنا، وزیر آموزش وپرورش طولانی 
شدن تعطیلی مدارس در سال جاری را »بی سابقه« دانسته و 
واکنش هایی در هفته های اخیر به این موضوع داشت و بارها 
اعلام کرد که در چنین شرایطی غیرحضوری شدن مدارس 
آخرین راهکار کاهش بحران ها و مخاطرات باشــد و از رئیس 
جمهور خواسته مدارس تعطیل نشوند. در نهایت وی دو شب 
گذشته در مصاحبه ای با رسانه ملی از بازگشایی مدارس خبر 
داد و اعلام کرد که همه مدارس از سوم بهمن ماه باز هستند.  
وزیــر آموزش و پــرورش همچنین خواســتار تعلیق ملاک 
شــاخص های کیفیت هوا در تعطیلی مدارس  شده و گفت 
که این موضوع در جلسه اخیر هیئت دولت پیشنهاد و بررسی 
خواهد شــد. بنابر اظهارات وی »اگر شــاخص های جهانی 
کیفیت هوا را ببینید، در کشــورهای دیگر شــاخص کمتر 
از ۳۰۰ باشــد تعطیل نمی کنند، اما شــاخص برای تعطیلی 
مدارس را برای ما روی ۱۵۰ بســتند و تعطیلی ها طوری بود 
که شبیه دوره کرونا شدیم؛ درحالی که شاخص های آلایندگی 
ما زیر ۲۰۰ هســتند. قرار است در جلسه آتی هیئت دولت 
پیشنهاد دهیم این شاخص های مرتبط با کیفیت را به تعلیق 
در بیاورند.« همزمان با اظهارات وزیر آموزش و پرورش، وزیر 
کشور نیز به این موضوع واکنش نشان داد و گفت: »تعطیلی 
مدارس به خاطر رفع آلودگی نیست، بلکه به خاطر سلامتی 
فرزندان مان اســت. مصوبه ای وجود دارد که در آن مشخص 
کرده در چه شاخصی از آلودگی، مدارس باید تعطیل باشند. 
گروه های اضطراری استان ها براساس همین مصوبه ناچارند 
تصمیم به تعطیلی بگیرند. در هرحال این موضوع موجب شد 
تا با کمک ســازمان محیط زیست پیشنهاد جدیدی را برای 
دولت تعیین کنیم تا این استانداردها را کمی تغییر دهیم تا 
لازم نباشد در این شرایط مدارس مان را تعطیل کنیم.« این 
موضوع موافقان و مخالفانی داشت و برخی چنین تصمیمی 
را پاک کردن صورت مسئله دانستند و به همین خاطر لازم 
اســت همه ابعاد آن به طور دقیق بررســی شود و در نهایت 

باید منتظر تصمیم هیئت دولت در این باره ماند. با این حال 
نمی توان تاثیــر تعطیلی های مکرر مدارس بــر امر آموزش 
و تربیــت دانش آموزان را نادیــده گرفت و آموزش مجازی را 

جایگزین آموزش حضوری کرد. 
در همین راســتا، صادق ســتاری فرد، معاون برنامه ریزی و 
توســعه منابع وزارت آموزش وپرورش در واکنش به طولانی 
شدن تعطیلی آموزش حضوری در مدارس بسیاری از استان ها 
به علل مختلفی چون برودت هوا، صرفه جویی در مصرف گاز و 
آلودگی هوا که در ماه گذشته به اوج خود رسید اظهار کرد: در 
دوران کرونا ۲ درصد به نرخ آسیب های اجتماعی افزوده شد، 
علت این بود که بچه های ما محصول تربیت این فضای مجازی 
شدند. حالا هم هر اتفاقی می افتد سرد می شود، گرم می شود، 
آلوده می شود تعطیل می کنند. اینطور نمی شود کار تعلیم و 
تربیت را اداره کرد.وی افزود: ما درخواســت هم داده بودیم و 
درخواست هم می دهیم و ورود هم کردیم ولی می گویند چرا 
آموزش و پــرورش ورود کرد؟ تولیت نظام آموزش و پرورش 
براساس بند ۲ سیاست های کلی تحول در آموزش و پرورش 

برعهده وزارت آموزش و پرورش است.
معاون برنامه ریزی و توســعه منابع وزارت آموزش وپرورش با 
بیان اینکه این درحالی اســت که عده ای بیرون نشسته اند و 
می خواهند تصمیم بگیرند که مــدارس چه زمانی باز و چه 
زمانی بســته باشــد گفت: این اقدام هم کیفیت آموزش و 
پرورش و هم عدالت تربیتی را نابود کرده است. دانش آموزی 
که به فضای مجازی و کلاس خصوصی دسترســی دارد و از 
طبقه مرفه است خودش را بالا می کشد و کسی که دسترسی 
ندارد نابود می شــود. ســتاری فرد در ادامه به برخی بندهای 
قانون هوای پاک و آیین نامه اجرایی آن اشــاره کرد و گفت: 
در قانــون هوای پاک آمده اســت که تعطیلی کارخانجات و 
واحدهای آلاینده بر عهده وزارت صمت و چند دستگاه دیگر 
اســت. تعطیلی کارخانجات به عهد وزارت صمت اســت، اما 
تعطیلی مدرسه برعهده وزارت آموزش و پرورش نیست و یک 

اشکال قانونی در این حوزه داریم.
وی ادامه داد: مــاده ۳ قانون هوای پاک می گوید »در مواقع 
اضطرار، ســازمان با همکاری وزارت کشور و تصویب هیئت 
وزیران باید ممنوعیت ها یا محدودیت های موقت زمانی، مکانی 
و نوعی را برای پیشــگیری از اثــرات زیانبار و مقابله با منابع 
آلوده کننده هوا برقرار نماید.«، یک ماه بود که مدارس تعطیل 
می شدند، این »موقت« تا کجاســت؟. معاون برنامه ریزی و 

توســعه منابع وزارت آموزش وپرورش با بیان اینکه در آیین 
نامه اجرایــی تبصره ۳ ماده ۴ آیین نامه اجرایی قانون هوای 
پاک نیز آمده اســت که »اتخاذ تصمیــم در مورد تعطیلی 
دســتگاه های اجرایی و بانک ها برای یک روز کامل یا بیشتر، 
صرفاً با هماهنگی رئیس جمهور یا معاون اول رییس جمهور 
امکان پذیر اســت« این در حالی است که آموزش و پرورش 
بزرگترین دستگاه اجرایی کشور است، موجودیت ما به وجود  
مدرسه بسته است. اگر مدرسه باشد آموزش و پرورشی هست 
و اگر مدرسه نباشد دستگاه تعلیم و تربیتی وجود ندارد. تحول 
در مدرسه اتفاق می افتد و خط مقدم عملیات ما واحد مدرسه 

است.
ستاری فرد افزود: دســتگاه اجرایی آموزش و پرروش را یک 
ماه تعطیل کردند، اما قانون هوای پاک اجرا نشد، بزرگترین 
دستگاه اجرایی این کشور آموزش و پرورش است. واحدهای 
علمیاتی این دستگاه یعنی مدارس تعطیل می شوند اما این 
قانون اجرا نمی شــود. آیا به اجرای قانــون هوای پاک توجه 
می شــود یا هراتفاقی می افتد دیواری کوتاهتر از مدرسه پیدا 
نمی کنند و مدرســه باید تعطیل شــود؟. وی با بیان اینکه 
در مــاده ۴ آیین نامه اجرایی قانون هوای پاک آمده اســت: 
»به منظور اتخاذ تصمیمات لازم در مواقع اضطرار آلودگی هوا، 
کارگروه با ترکیب زیر تشــکیل می شود: استاندار و درصورت 
عدم حضور وی، معاون عمرانی اســتانداری به عنوان رییس 
کارگروه، مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان به عنوان 
دبیرکارگروه، مدیرکل هواشناسی استان، معاون بهداشتی یکی 
از دانشــگاه های علوم پزشکی مستقر در استان به تشخیص 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی و رییس شبکه 
بهداشــت و درمان شهرستان ذی ربط حسب مورد، مدیرکل 
آموزش و پرورش اســتان، رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی 
استان، مدیرکل بحران اســتانداری و شهردار مرکز استان و 
شهردار شــهرهای ذی ربط حسب مورد«. معاون برنامه ریزی 
و توسعه منابع وزارت آموزش وپرورش اضافه کرد: همچنین 
در ماده ۵ در تشریح وظایف کمیته اضطرار به »کاهش انتشار 
آلاینده ها از منابع آلاینده ثابت و متحرک«، »کاهش آثار سوء 
ناشی از آلودگی هوا بر ســلامت از راه های مختلف از جمله 
کاهــش مواجهه افراد جامعه با آلاینده ها بر اســاس طبقات 
اعلامی موضوع ماده )۲( این آیین نامه« و » وضع ممنوعیت ها 
و محدودیت های زمانــی، مکانی و نوعی برای فعالیت منابع 

ثابت و متحرک تشدیدکننده آلودگی هوا« اشاره شده است.

ســتاری فرد ادامه داد: در همین مدتی که مدارس را تعطیل 
کردند چقدر به دنبال این موضوع رفته اند که منشاء آلاینده ها 
را اصلاح کننــد. برخی می گویند عــدم تعطیلی واحدهای 
تولیدی و اقتصادی و غیره با معیشــت و اقتصاد کشور گره 
خورده اســت، اما خب باید به این ســوال نیز پاســخ دهیم 
که تربیت دانش آموز را چــه کنیم؟ نمی توانیم تربیت را به 
فضای مجازی بســپاریم. در همین دوره کرونا چقدر آسیب 
روحی و جسمی به فرزندان ما تحمیل شد، افسردگی چقدر 
افزایش یافت؟ فقط ۱۰ درصد به آمار چاقی افزوده شد. تبعات 
تعطیلی مدارس را برشمارید.معاون برنامه ریزی و توسعه منابع 
وزارت آموزش وپرورش با طرح این سوال که »آیا کسانی که 
مدارس را تعطیل می کنند خسارات ناشی از تعطیلی مدارس، 
ایجاد بی عدالتی و خدشــه  به عدالت تربیتی و آموزشــی را 
جبران می کنند؟ مسئولیت با چه کسی است؟« گفت: اینها را 

باید در همان کارگروه مشخص کنند. 
ســتاری فرد افزود: مدرســه را به عنوان یک راهکار تعطیل 
کردند، اما آیا آلودگی در خیابان و محیط بیرون نیست و فقط 
در مدرسه است؟ دانش آموز می خواهد به کلاس های هنری 
و کنکوری و ورزشــی دیگر برود، در آنجا آلودگی نیست؟ آیا 
می شــود تربیت رسمی کشور را تعطیل کنید ولی به بخش 
خصوصی، حوزه های غیررســمی و آموزش غیررسمی توجه 
نکنید؟ آلودگی در مدرسه است و در غیرمدرسه نیست؟ وی 
با بیان اینکه بچه های ما بیرون می روند و نمی شــود در خانه 
محبوسشان کرد گفت: چرا واحدهای دیگر چون دستگاه های 
اجرایی و دانشــگاه ها تعطیل نمی شوند؟ آیا تعطیلی مدارس 
اثرسنجی شــد؟ یکی از مقوله های مهم سیاست گذاری این 
است که وقتی اعمال حکمرانی می کنید اثرسنجی کنید که 
آیا این اقدام آلودگــی را کم کرده و آیا به کیفیت آموزش و 
ســلامت روحی و اجتماعی بچه ها توجه شده است؟  معاون 
برنامه ریزی و توســعه منابع وزارت آموزش وپرورش با اشاره 
به اینکه وقتــی قانونی چون هوای پاک وضع می شــود اما 
اجرا نمی شــود، در نهایت آسیب متوجه نظام تعلیم و تربیت 
می شود گفت: آموزش و پرورش برای استقرار عدالت و نصیب 
برابر آموزشــی برنامه ریزی می کند اما آن کارگروه آموزش را 
غیرحضوری می کند. معلمان مــا، خانواده ها و دانش آموزان 
همه از این وضعیت ناراضی هستند. باید کمک کنیم آموزش 
و پرورش به اهداف مدنظر که اســتقرار نظام عادلانه تعلیم و 

تربیتی است، دست یابد.


